
 

1 

 
 

 
Zápis z online jednání Výkonného výboru AKVŠ 

dne 24. 6. 2022 

  

Připojeni za VV: M. Bočková (MB), B. Jankovská (BJ), J. Jirát (JJ), J. Kříž (JK), H. Landová (HL),  
R. Římanová (RŘ), L. Panchártek Suchá (LPS), V. Šubrta (VŠu), J. Vencláková (JV) 

Hosté: M. Hrubá (MH) – FSS MU, K. Paulová (KP) – ČZU  
  

1. Pracovní skupina EIZ (LPS) 

• Probíhá čilá komunikace v e-mailové konferenci, pracovní skupina se také schází online (po vzoru IVIG) 
každé druhé úterý v měsíci. 

• Dotaz na CzechELib vzešlý z PS: pracovní skupině není znám mechanismus, jakým CzechELib získává 
FTE členských institucí a u jakých EIZ je toto číslo zohledněno. CEL již má připravenu odpověď, tj. 
metodiku výpočtu/získávání FTE, v dohledné době bude odeslána (JJ). Zároveň chce CEL požádat 
pracovní skupinu o spolupráci – během léta zašle CEL předsedkyni skupiny konkrétní úkoly (JJ).  

Oi: LPS 

 

2. Pracovní skupina IVIG (KP) 

• Osvědčily se každoměsíční ranní porady, zvýšil se i počet členů – díky CRP a přístupu „přijďte mezi nás, 
žádné povinnosti z členství nevyplývají“.  

• 30. 6. proběhne miniškolení na Prezi video. 
• Řeší se hlavně CRP a aktualizace a změny informací o PS na webu asociace (nové texty zašle KP 

administrátorce webu BJ, pokud je bude mít BJ k dispozici nejdéle 8. 7., budou změny provedeny do 15. 7., 
jinak z důvodu dovolené až v druhé polovině srpna). 

O: KP, BJ 

ÚaTii: 1. Poslat BJ texty požadovaných změn informací o IVIG na webu asociace – KP do 15. 8. 2022. 
2. Aktualizovat IVIG sekci na webu asociace – BJ do 31. 8. 2022. 

 

3. Aktuality z Open Science (MH) 

• MH nasdílela prezentaci, která je dostupná v MS Teams (Porady). 
• 8. 6. proběhl Celouniverzitní OS workshop na MU, záznam zde. 
• Další tipy: CUNI podcasty, Otevřené setkání s Centrem pro podporu OS. 
• 1. a 3. 6. proběhla Komunikační kampaň EOSC: EOSC Roadshow 2022, detailněji zde. 
• 15. 6. se uskutečnil Czech Open Science Day – na Fóru poskytovatelů se diskutovaly možnosti sjednocení 

podmínek českých poskytovatelů financování s českými standardy. 
• 21. 6. proběhlo Setkání OS manažerů v Olomouci – skupina má nové členy a stále přijímá, další setkání je  

v plánu na podzim. 

https://openscience.muni.cz/open-science-na-mu/realizovane-akceprednasky/open-science-workshop-2022
https://openscience.cuni.cz/OSCI-19.html?event=24230&lang=cz
https://www.e-infra.cz/eosc/european-open-science-cloud-v-cr-roadshow-2022/praha
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• MH upozornila na existenci profesní komunity CZARMA (Česká asociace manažerů a administrátorů ve 
výzkumu). 

• Aktuální dění v oblasti OS na univerzitách: 
o VUT – nově schválená strategie OS, pracují na novém portálu, evidence výzkumných dat 
o UK – aktuálně řeší institucionální repozitář, datová analýza – výstup z dotazníků dostupný na Zenodo 

 Opatření Rektora k repozitáři publikační činnosti: https://cuni.cz/UK-11410.html 
 Dotazníkové šetření: 

- dotazník ke stažení: https://www.wg-rdm.cz/aktivity/pruzkum-sprava-dat-vedci 
- shrnutí dotazníkového šetření v rámci projektového výstupu: 

https://doi.org/10.5281/zenodo.5841574 
- data z dotazníku (odpovědi): https://doi.org/10.5281/zenodo.5841472  

o UPOL 
 od r. 2022 aktivní zapojení do OS aktivit, mezinárodní aktivity, od 2016 UP členem 

Aurora aliance – téma udržitelnosti a dopadu na spol., vznik SDG dashboard – klasifikátor 
metadat, bude otevřený nástroj na OpenAire 

 konec 2021 – infrastrukturní projekt, několik pracovišť zabývajících se OS, využití zkušeností 
zahraničních univerzit př. Nizozemí – snaha vytvořit společnou praxi 

o MENDELU – dokončují strategii pro OS; vyhodnocování dotazníku o správě dat; fond pro OA, 
stanovisko AV ČR – nabádá k opatrnosti publikování u MDPI 

o Ústav pro českou literaturu AV ČR – příprava strategie OA 
o MU – doporučení Data Stewardship Wizard jako nástroje pro Data Management Plan; fond OA – 

snaha vytvořit finanční nástroj s kontrolním mechanismem; Horizon Europe – služba pro vědecké 
pracovníky – dvě hodiny na pomoc s psaním OS; souč. EducShare – OS politika aliance – zahrnuje 
citizen science atd.; kroky k implementaci EOSC 

o ČZU – publikování u MDPI – závěr: ČZU neprodloužila smlouvu s MDPI, stanovena podpora do 
určité výše; iniciativa “Stop predatory practice”, modul možno volně využít 
https://www.stoppredatorypractice.com/teaching-module 
 

• Snaha sjednotit projektové podmínky OS u českých poskytovatelů financí (GAČR, TAČR, MŠMT) 
• Transformační smlouvy (Springer Nature, Wiley, ACS, TaF, RSC, IoP) 
• Národní konsorcium ORCID – proběhla diskuze, hlavními výhodami členství je možnost integrace s OBD 

a napojení na repozitář. Aktuálně: Nyní se jedná se zástupci ORCID, zjišťují se finanční náklady, mapování 
situace v zahraničí. Financování bude z projektu CARDS (2023-2028) - zatím neschválen. Konečný 
harmonogram: vznik konsorcia – 1. dubna 2023 (10 členů), 1. dubna 2024 (předpokl. 20 členů). 

• Na podzim proběhne seminář na téma ORCID a GDPR (Jakub Míšek), výzva pro všechny zainteresované 
– zmapujte příp. problémy ORCID s GDRP a zašlete je na orcid@techlib.cz, přednášející se bude 
nastíněným problémům na semináři věnovat. 

• EOSC aktivity (IP EOSC-CZ a IP CARDS; Open Science výzvy od 2023; výzva Výzkumné prostředí od 2024). 
• Národní Strategie OS 2022+ (příprava při RVVI, probíhá na TC AV ČR, odpovědná osoba:  

doc. M. Hajdúch z UPOL, 3. části: Open Access, Open (FAIR) Data, Využívání otevřených dat pro výzkum; 
hotovo by mělo být do konce roku). 

• Skupina WG-RDM (aktivity se dějí aktuálně pod záštitou e-infra.cz, vzniká dokument k RDM – podpora 
pro vědce). 
 

• RŘ – návrh na přetvoření PS OS manažeři na PS pod asociací, a hlavně rozšíření členů o další školy, 
výhodou by bylo zaštítění asociací, skupina by mohla fungovat v modelu „stálí hosté“ pro nečlenské 
instituce. MH dá podnět k diskuzi ve skupině, skupina by se sešla s VV během září a domluvily by se 
detaily fungování. 

 

O: VV  

ÚaT: 1. Iniciovat schůzku VV a pracovní skupiny OA/OS manažeři – RŘ do 30. 9. 2022. 

https://www.czarma.cz/
https://cuni.cz/UK-11410.html
https://www.wg-rdm.cz/aktivity/pruzkum-sprava-dat-vedci
https://doi.org/10.5281/zenodo.5841574
https://doi.org/10.5281/zenodo.5841472
https://www.stoppredatorypractice.com/teaching-module
https://www.stoppredatorypractice.com/teaching-module
mailto:orcid@techlib.cz
https://www.e-infra.cz/
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3. BA 2022 

• Programový výbor má potvrzený první keynote – přednášející Iva Zadražilová – téma: informační 
potřeby uživatelů. 

• Bude zahájeno jednání s Wirtschaftsuniversität Wien ohledně další přednášky na téma management 
fondu (HL zašle e-mail, VŠu domluví detaily na osobním jednání). 

• Je nutné dodělat anotace na workshopy a přednášky – úkol pro všechny, kdo mají odpovědnost za 
odborný program. 

• V létě proběhne jedno celodenní prezenční jednání programového a organizačního výboru – 12. 7. 
v Olomouci a jedno online jednání – v srpnu. 

O: HL, VŠu, MB, RŘ, JK  

ÚaT: 1. Kontaktovat Uni of Vienna a domluvit přednášku – HL, VŠu do 30. 6. 2022. 
2. Vytvořit anotace na workshopy a přednášky – HL, MB, RŘ, JK do 31. 8. 2022. 

 

4. CPK/Knihovny.cz 

• 20. 6. proběhla obsáhlá schůzka, řešilo se několik oblastí: zapojení VŠ knihoven, administrativně právní 
část vs. technická část zapojení a koexistence CPK s CARDS. 

• zapojení VŠ knihoven do CPK: 
o Je nutno zjistit, jak je proces zapojování nastavený a co se od škol očekává.  
o Smlouvy budou muset být zásadně upraveny, aby reflektovaly vysokoškolské prostředí. 

Připomínkování by mělo proběhnout během podzimu, aby byl VV schopen předat ředitelům 
informaci, a aby celý proces případného zapojování běžel hladčeji. 

o MB kontaktuje univerzity, které už s CPK řešily smlouvy, aby se koordinovalo vyjednávání textu 
smlouvy. 

o RŘ – UK zaslala CPK zrevidovanou smlouvu, reakce z CPK byla souhlasná, smlouva tedy bude 
zaslána na právní odbor. 

o Pozn.: Momentálně existují dva druhy smlouvy – pro menší a větší integraci knihovny s CPK. 
o MB vytvoří návrh změn, včetně argumentů, zda bude nutné zaplatit právníka. VŠu poté do 

dokumentu přidá své představy, co by měla smlouva obsahovat. 
• koexistence CARDS a CPK: 

o Mohlo by to být řešeno v rámci nějaké knihovnické platformy (ÚKR?). Tato jednání by měla sloužit 
k úvahám o kontextu nových řešení, aby se nevytvářel systém bez vazeb na další, již existující řešení. 
Informace ze schůzky předal VŠu i core týmu CARDS – souhlas se vznikem „ekosystémové“ 
skupiny, zatím bez přesnějšího určení. 

o HL vznesla dotaz – jaká je představa personálního obsazení případné pracovní skupiny? Zatím bez 
přesnější specifikace; ohledně zapojení VŠ knihoven VŠu vytvoří vlákno v Teamsech a požádá  
o návrhy členů. 

• JK a VŠu jsou členy Expertního týmu CPK.  

O: VŠu, MB, JK 

ÚaT: 1. Vytvořit návrh změn smlouvy s CPK a podklady pro případné zapojení právníka – MB do 31. 8. 
2022. 

2. Doplnit dokument s návrhem změn ve smlouvě s CPK – VŠu do 15. 9. 2022. 

 

 

https://www.knihovny.cz/Content/organy-projektu#content-expertn%C3%AD-t%C3%BDm
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5. PNG/CARDS  

• VŠu informoval o nejnovějším vývoji – začala pracovat architektonická skupina, na systémové skupině se 
debatovalo, kdo do ní byl nominován a jak skupina funguje, systémová skupina připravuje návrh na 
možnost účastnit se jednání architektonické skupiny, kvůli monitoringu a možnosti připomínkovat. 

• PS Služby – rozdělena na část discovery (vedoucí: V. Krejčíř) a část služby – širší pohled na služby 
knihoven vč. např. nových konsorciálních služeb (vedoucí: M. Bočková s M. Krčálem) – důležité je 
zapojení i neVŠ knihoven a poskládání skupiny ještě před prázdninami. MB si s VŠu zavolají ohledně 
toho, komu se skupina bude zodpovídat. 

• 12. 7. proběhne schůzka Cosmotronu s core týmem. 
• D. Bechný (ředitel SVK PK) bude podávat projekt do VISK na zkoumání systému FOLIO. 

O: MB, VŠu 

 

6. Setkání ředitelů 13. 6. na VŠE 

• Zpětná vazba na setkání ředitelů – RŘ shrnula, že se akce povedla, je to neoddělitelná součást kontinuální 
spolupráce a důležitá platforma. 

• Ad podněty z malých škol – není nutné, aby např. členem PS byl přímo zaměstnanec knihovny, ale např. 
pracovník odboru VaV. Stále se potvrzuje, že agendy VŠ knihoven jsou napříč školami velmi různorodé. 

• Oblast open science opravdu potřebuje svou vlastní PS, překryvová témata budou řešena ve spolupráci  
s PS EIZ. 

 

7. EOSC (RŘ) 

• Proběhlo setkání projektových oddělení.  
• 29. 6. bude na UK prof. Matyska vysvětlovat managementu, co to UK přinese a jak si představuje právní 

a konsorciální fungování projektu. Všechny školy (nejen UK) by měly dostat odpovědi hlavně na otázky, 
co vše z projektu bude zafinancováno a co si bude muset instituce doplatit.  

• Řešení oborových clusterů bylo odsunuto do r. 2024, s financováním v r. 2025. 

 

8. Stáže (JV) 

• Účastníkům letošních stáží na UPOL a JČU byl zaslán hodnotící dotazník, z 15 účastníků odpovědělo 
zatím 7. 

• HL založí e-mailovou konferenci pro katalogizátory – nejdříve do ní budou přidáni účastníci stáží, pak se 
bude rozrůstat i o další zájemce. 

• Stáž na MENDELU na téma hodnocení vědy proběhne 10.–12. 10. 2022.  

O:  JV 

ÚaT: 1. Založit e-mailovou konferenci pro katalogizátory a přidat do ní účastníky všech 3 turnusů stáže na 
UPOL – HL do 31. 7. 2022. 
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9. Různé 

• HL kontaktovala NTK ohledně nástroje DataCamp a ÚISK ohledně terénního projektu na téma historie VŠ 
knihovnictví. Dále do Kalendáře akcí SKIPu doplnila CRP workshopy, KAM a BA.  

• BJ, JJ – zajímavost z oblasti sdílené katalogizace – OCLC podalo žalobu na Ex Libris ohledně využívání 
katalogizačních záznamů vytvořených členy OCLC a jejich volného šíření a sdílení pomocí nového nástroje 
MetaDoor (více mj. zde).  

 

 
 
 

Příští jednání VV: Po KAM 2022, 6.–7. 9. 2022. 

Zapsala: B. Jankovská 

Schválil: V. Šubrta 

 

 

i Odpovídá 

ii Úkoly a termíny 

https://librarytechnology.org/ltn/vol/1/05

